
در حالي كه بسياري از كارشناسان تحريم هاي 
نفت را به مثابه ي�ك فرصت طلايي براي رهايي 
ايران از مصائب وابستگي بودجه به درآمدهاي 
نفتي عنوان مي كنند، يك كارشناس اقتصادي 
گفت: اگر از 17 ميليون جمعيت دهك هاي نهم 
و دهم )ثروتمند( كش�ور تنها 10 ميليون تومان 
بابت ماليات ب�ر دارايي هاي غي�ر مولد ملكي و 
خودرويي شان اخذ شود، سالانه حدود 170هزار 
ميليارد تومان منابع تحصيل مي ش�ود كه اين 
درآمد در كنار درآمده�اي فعلي مالياتي حجم 
كل منابع مالياتي بودجه را به محدوده 350 هزار 
ميليارد تومان مي رس�اند و در عمل وابستگي 
بودجه ايران به درآمدهاي نفت از بين مي شود. 
به گزارش »جوان«، اين روزها برخي از رسانه ها 
ديدگاه خود را در رابط��ه با معافيت هاي مالياتي 
تنها به معافيت هاي مالياتي صنف هايي چون وكلا 
و پزشكان و طلافروشان و يا سلبريتی ها محدود 
كرده اند يا برخي از دولتي ها وقتي انتقاداز عملكرد 
ضعيشان در مديريت دارايي هاي كلاني عمومي 

را كه در اختيارشان است گران مي بينند، سعي 
مي كنند با اشاره به معافيت هاي مالياتي برخي 
از نهادهاي انقلابي يا ب��زرگ نمايي بودجه هاي 
فرهنگي و مذهبي به نوعي ضعف هاي بزرگ خود 
را در مديريت صحيح دارايي هاي عمومي پنهان 
كنند، اما اگر نگاهي دقيق تر به مقوله معافيت هاي 
مالياتي در ايران بيندازيم، مي بينيم كه قله هاي 
عظيمي از ثروت در كشور وجود دارد كه اگراز اين 
ثروت ها تنها اندكي ماليات اخذ شود بودجه ايران 
همين فردا از نفت س��ه طلاقه مي شود و اقتصاد 
براي هميشه از مصائب وابستگي به درآمدهاي 

نفتي آزاد و رها مي شود. 
در شرايطي كه وزارت خزانه داري امريكا تلاش كرده 
با تحريم نفت دسترسي ايران به درآمدهاي نفتي را 
محدود و فشارهاي ناشي از كسري بودجه را به نظام 
بانكي با هدف كاهش ارزش پول مل��ي وارد آورد و 
تمامي مردم ايران را به دلي��ل كاهش مداوم ارزش 
ريال كلافه كند، متأسفانه به نظر مي رسد مسيرهاي 
جايگزيني درآمدهاي نفتي ب��ا درآمدهاي ديگردر 

بودجه سال 99 از سوي سازمان برنامه و بودجه صرفاً 
به حوزه بدهي ها معطوف شده است اما در اين ميان 
اين روز ها در محافل كارشناسي راهكارهاي رهايي 
بودجه ايران از مصائب وابستگي به درآمدهاي نفتي 
مورد توجه قرار گرفته اس��ت، هر چند كه برخي از 
ثروتمندان مديريت كننده صن��وف و اتحاديه هاي 
مرتبط با مديريت ان��واع دارايي ها از اين س��خنان 
چندان اس��تقبال نمي كنند، اما به هر روي گردش 
آزاد اطلاع��ات كار خود را در نهاي��ت انجام خواهد 
داد و مسيرهاي تقابل با تحريم كنندگان ايران نيز 

پيدا خواهد شد. 
  دو دهك يا چند صدک؟

در همين رابطه محمدرضا يزدي زاده، اقتصاددان 
و عضو كميته اصلاح نظام ماليات��ي  با بيان اينكه 
جمعيت 2دهك بالاي در آمدي جامعه 17ميليون 
نفر اس��ت، گفت: اگ��ر از س��رمايه هاي غير مولد 
دهك هاي نهم و دهم همانند ملك و خودرو سالانه 
تنها 10 ميليون تومان ماليات بگيريم، منابعي در 
حدود 170 هزار ميليارد تومان تحصيل مي شود 

كه اين درآمد در كنار درآمدهاي 130 هزار ميليارد 
توماني فعلي مالياتي س��قف درآمدهاي مالياتي 
كش��ور را با 350 هزار ميليارد تومان مي رساند و 
عملًا بودجه از مصائب وابس��تگي ب��ه درآمدهاي 
ناش��ي از صادرات نفت رهايي مي يابد و به دنبال 
آن رويداد هاي مثبت ديگر در تك تك بخش هاي 
اقتصاد ايران رخ خواه��د داد و ديگر نگران تبعات 
اجتماعي تكانه هاي نفت در بودجه نخواهيم بود. 
وي با بي��ان اين پرس��ش كه چرا وقتي س��خن از 
معافيت مالياتي مي ش��ود معافيت هاي ماليات بر 
دارايي هاي و ثروت ها از قلم مي افتد و اشاره به اين 
مهم نمي شود كه گويي برخي از معافيت ها از روز 
اول به صاحبان انواع دارايي ها اعطا شده است، گفت:  
براي اخ��ذ ماليات هاي فعلي پرس��نلي در حدود 
35هزار نف��ر را تجهيز كرده اي��م در صورتي كه با 
200نفر به سادگي و به روز مي توان ماليات بر مالك 

و خودروي ثروتمندان را اخذ كرد. 
وي تصريح كرد: اقتصاد ايران 45س��ال اس��ت كه 
سرطان تورم گرفته است و الان هم نمي خواهيم به 
ش��كل اصولي ضعف هاي اقتصادي نشئت گرفته از 
تأمين هاي مالي بد بودجه را تصحيح كنيم. وي گفت: 
تحريم هاي ظالمانه امريكا ضعف هاي بنيادين و جدي 
اقتصاد ايران را به نمايش گذاشته و اين ضعف ها را به 
مباحث روز تبديل كرده است و فرصتي دست داده تا 
از اين رهگذر پتانسيل هاي اقتصاد ايران را براي تأمين 
مالي صحيح بودجه كشور بررسي كنيم و راهكارهاي 
سه طلاقه كردن بودجه از درآمدهاي نفتي را كشف 
كنيم. البته به اعتقاد برخی كارشناسان ديگر، بخشی 
از دهك های نه��م و دهم هم مش��مول 10ميليون 
ماليات نمی ش��وند اما می ت��وان از برخی صدک ها 

هزاران ميليارد تومان ماليات گرفت.
   نيلي: بايد به جاي توليد از خانوار ثروتمند 

ماليات بگيريم 
از همين رو اس��ت پيش از اين در حوالي سال هاي 
95 مسعود نيلي، مشاور اقتصادي رئيس جمهور با 
بيان اينكه از قشر ثروتمند جامعه در ايران ماليات 
نمي گيريم، گفته بود از 5۶0 ه��زار ميليارد تومان 
هزينه مصرف��ي 2۸ درص��د آن را دهك دهم خرج 
مي كند، اما ماليات چنداني از اين دهك اخذ نمي شود 
در صورتي كه در انگليس از اين دهك 40 درصد و در 
دانمارک 50 درصد ماليات اخذ مي شود، عملاً از قشر 
ثروتمند جامعه ماليات نمي گيريم، بايد در ماليات از 

سمت بنگاه ها به سمت خانوار برويم.
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 امکان کسب ۱۷۰ هزار میلیارد تومان مالیات
از پولدارها

 سود سهام عدالت وحید حاجی پور
همزمان با آغاز دهه فجر توزيع مي شود

سازمان خصوصي سازي اعلام كرد: با توجه به ميزان سود مصوب 
مربوط به عملكرد سال 13۹7 شركت ها، همزمان با آغاز دهه مبارک 
فجر واريز سود به حساب مشمولين سهام عدالت انجام مي شود. 
به گزارش »تسنيم«، سازمان خصوصي س��ازي اعلام كرد: با توجه به 
انتشار برخي اخبار نادرس��ت توسط افراد غيرمس��ئول و غيرمطلع و 
بازنشر آن در خصوص زمان و ميزان واريز سود سهام عدالت به اطلاع 
كليه مشمولين سهام عدالت و اصحاب رسانه مي رساند طرح ملي توزيع 
سهام عدالت در راستاي تحقق عدالت اجتماعي و در مسير حركت به 
سمت اجراي فرآيند توسعه سالم اقتصادي، تقويت واگذاري ها به منظور 
ارتقاي سطح زندگي مردم، گسترش مالكيت خصوصي و توانمند سازي 

بخش خصوصي واقعي است. 
بر اساس مصوبه شوراي عالي اجراي سياست هاي كلي اصل )44( قانون 
اساسي، سازمان خصوصي سازي مكلف است تا زمان آزاد سازي سهام 
عدالت، سود آن را از شركتهاي سرمايه پذير سهام عدالت دريافت و به آن 
دسته از مشموليني كه تاكنون با مراجعه به سامانه سهام عدالت نسبت 

به ثبت شماره شباي بانكي اقدام نموده اند، واريز نمايد. 
در همين راس��تا با عنايت به پايان فصل برگزاري مجامع شركت هاي 
مزبور در پايان تيرماه س��الجاري و مطابق ماده )240( قانون تجارت، 
شركت هاي سرمايه پذير هش��ت ماه مهلت دارند نسبت به واريز سود 

سهام عدالت اقدام نمايند. 
با عنايت به موضوع بالا، اين سازمان در نظر دارد با توجه به ميزان سود 
مصوب مربوط به عملكرد سال 1397 شركت ها، همزمان با آغاز دهه 
مبارک فجر بر مبناي ميزان سود دريافت ش��ده، نسبت به تخصيص 
و واريز سود به مشمولين س��هام عدالت با اولويت اقش��ار كم درآمد و 

آسيب پذير جامعه تا پايان سالجاري اقدام نمايد. 
........................................................................................................................

 جهانگیري: هیچ کس حق ارائه پیشنهاد تغییر
و اصلاح بودجه را ندارد

مع�اون اول رئيس جمه�ور در ابلاغي�ه اي ب�ه دس�تگاه ها تأكيد 
كرده اس�ت كه هيچ ي�ك از مدي�ران و نمايندگان دس�تگاه هاي 
اجراي�ي ح�ق مخالفت ب�ا هي�چ بخش�ي از لايح�ه بودج�ه ۹۹ 
يا درخواس�ت تغيي�ر هي�چ بخش�ي از آن در مجل�س را ندارند. 
به گزارش »فارس«، اسحاق جهانگيري در ابلاغيه اي به دستگاه ها تأكيد 
كرده است كه هيچ يك از مديران و نمايندگان دستگاه هاي اجرايي حق 
مخالفت با هيچ بخش��ي از لايحه بودجه 99 يا درخواست تغيير هيچ 

بخشي از آن را در مجلس ندارند. 
در ابلاغيه جهانگيري تأكيد شده اس��ت كه نماين��دگان دولت حتي 
حق موافقت با پيشنهادهاي نمايندگان مجلس درباره بندهاي لايحه 

بودجه را نيز ندارند. 
بر اين اساس، سازمان برنامه و بودجه هرگونه مغايرت رفتار دولتي ها با 

اين ابلاغيه را گزارش خواهد كرد. 

 شاخص بورس ۲۳۸۳ واحد 
رشد کرد

ش�اخص ب�ورس در جري�ان معام�لات دي�روز ب�ازار س�هام 
۲3۸3 واح�د رش�د و ب�ه ارتف�اع 34۶ ه�زار واحد صع�ود كرد. 
به گ��زارش »تس��نيم«، در جريان دادوس��تدهاي دي��روز بازار 
سرمايه تعداد 4ميليارد و ۸97ميليون سهم و حق تقدم به ارزش 
2۶34ميلي��ارد تومان در 572ه��زار نوبت مورد دادوس��تد قرار 
گرفت و شاخص بورس با رشد 23۸3واحدي در ارتفاع 34۶هزار 

و ۸70واحد قرار گرفت. 
بيشترين اثر مثبت بر رش��د دماسنج بازار س��هام در روز جاري به نام 
نمادهاي فولاد مباركه اصفهان، مخابرات ايران و فولاد خراسان تأمين 
ش��د و در مقابل نمادهاي گروه مپنا، گس��ترش نفت و گاز پارسيان و 
معدني و صنعتي گل گهر با افت خود مانع افزايش بيش��تر ش��اخص 

بورس شدند. 
ش��اخص هاي اصلي بازار س��رمايه ه��م روز متع��ادل و مثبتي را 
پش��ت س��ر گذاش��تند؛ به طوري كه ش��اخص قيمت )وزني �� 
ارزش��ي( ۶3۸واحد، كل )هموزن( 1۶44واحد، قيمت )هموزن( 
109۸واحد، آزاد ش��ناور 35۶4واحد و ش��اخص هاي بازار اول و 
دوم نيز به ترتيب 1149و 74۶۶واحد رشد كردند. بر اساس اين 
گزارش، در بازارهاي فرابورس اي��ران هم با معامله 1۸1۶ميليون 
ورقه به ارزش 1505ميليارد توم��ان در 3۸4هزار نوبت، آيفكس 

44واحد رشد كرد و در ارتفاع 452۸واحد قرار گرفت.

ضرورت اصلاح قانون نظام صنفی در مجلس
رئيس اتاق اصناف ايران خواس�تار بررس�ي اصلاحيه قانون نظام 
صنف�ي در مجل�س قبل از بررس�ي لايحه بودجه س�ال ۹۹ ش�د 
و گفت: اصناف با داش�تن بي�ش از 3 ميلي�ون واحدصنفي نقطه 
قابل توجهي هس�تند و نقش اصن�اف در اقتصاد كش�ور بي بديل 
بوده و از يكسال گذشته شرايط اقتصادي، اصناف همواره، همراه 
دول�ت بوده اند و در اتفاقات مربوط به س�هميه بن�دي نرخ بنزين 
اصناف بيش�ترين همراهي و همكاري را با دولت بدنه داش�ته اند. 
سعيد ممبيني در نشست هم انديشي هيئت رئيس��ه اتاق اصناف ايران با 
اعضاي فراكسيون مجلس و ديگر نمايندگان مجلس شوراي اسلامي وي 
تصريح كرد: حدود 400 هزار راننده تاكسي تلفني در مجموعه كشور فعاليت 
دارند كه تا به اين لحظه بنزين سهميه اي را دريافت نكرده اند اما نهايت تلاش 
را داشتند تا افزايش قيمتي اعمال نشود و اين تعهد اصناف بايد ديده شود. 
رئيس اتاق اصناف ايران اظهار كرد: در حال حاضر در بحث اقتصادي، شرايط 
ويژه اي داريم و با توجه به اين مسئله در بودجه سال 99 افزايش نرخ ماليات 
ديده شده كه فعالان اقتصادي را نگران مي كند و نمايندگان مجلس بايد در 
بررسي لايحه بودجه به اين مسئله توجه بيشتري داشته باشند. وي افزود: 
اصلاح قانون نظام صنفي سال 92 به تصويب رسيد كه با برخي ايرادات همراه 
بود كه طرح اصلاحيه قانون نظام صنفي به مجلس ارجاع شده و از نمايندگان 
مجلس خواستاريم قبل از بررسي لايحه بودجه بحث بررسي اصلاحيه قانون 
نظام صنفي را در دستور كار مجلس قرار دهند؛ چراكه اين موضوع از اهميت 

بالايي براي صنوف برخوردار است.

تغییر موضع ۱۸۰ درجه اي وزير نفت  
درباره بنزين و آلودگي هوا

 زنگنه در سال ۹3: كسي بگويد كيفيت بنزين 
در آلودگي هوا تأثيري ندارد بايد به عقلش شك كرد!

 زنگنه در سال ۹۸: كيفيت بنزين
تأثيري در آلودگي هوا ندارد

وزير نف�ت ب�ه ط�ور كل اعتق�اد دارد ه�ر مش�كلي ك�ه درباره 
بنزين و آلودگ�ي هوا وج�ود دارد، ارتباطي به وي ن�دارد؛ او حالا 
كيفيت بنزي�ن را بي ارتب�اط با آلودگي ه�وا عنوان كرده اس�ت. 
به گزارش »جوان«، بيژن نامدار زنگنه روز گذش��ته در مراس��م تجليل از 
خدمات محمود حجتي وزير سابق جهاد كشاورزي گفت تأثير كيفيت بنزين 
بر آلودگي هوا بسيار ناچيز است. او ادامه داده است: سازمان محيط زيست 
قبلاً هم اعلام كرده كه تأثير كيفيت بنزين بر آلودگي هوا بسيار ناچيز است، از 
طرف ديگر نيز نوع بنزين مسئله نيس��ت، بلكه مسئله موتورسيكلت هاي 
غيراستانداردي هستند كه آلودگي ايجاد مي كنند و آنطور كه عنوان مي شود 
هر موتورسيكلت غيراستاندارد به اندازه هفت خودرو آلودگي ايجاد مي كند و 

متأسفانه تعداد زيادي موتورسيكلت داريم كه استاندارد نيستند. 
   هميشه پاي ديگران در ميان است!

زنگنه به طور كلي هيچ انتقادي را به خود و وزارت نفت وارد نمي داند. 
مثلًا وقتي درباره ميزان قاچاق سوخت اعداد و ارقامي اعلام شد، زنگنه 
تنها به اين واكنش بس��نده كرد كه مبارزه با قاچاق س��وخت بر عهده 
نهادهاي ديگر اس��ت نه وزارت نفت. اين فرار از مسئوليت در شرايطي 
رخ داد كه دستگاه تحت اداره او، مسئول توزيع سوخت است و به باور 
بسياري از كارشناسان، بخش بزرگي از قاچاق سوخت در شبكه توزيع 
شكل مي گيرد، اما وزير نفت روي اين موضع پافشاري مي كند اگر قاچاق 

سوختي وجود دارد، اصولاً به وزارت نفت ارتباطي ندارد!
و يا در باب افزايش مصرف بنزين در كشور و بروز انتقاداتي درباره كم كاري 
زنگنه در حوزه پالايشگاه سازي، وزير نفت از خود دفاع مي كند و مي گويد 
مش��كل اصلي در افزايش مصرف بنزين، پالايشگاه س��ازي نيست، بلكه 
خودروسازان است. او روي نقطه اي دست مي گذارد كه مردم دوست دارند 
بسيار از آن بشنوند و زنگنه با آگاهي از اين عطش، با زيركي توپ را به زمين 
خودروسازان مي اندازد. گرچه خودروسازان نقش مهمي در افزايش مصرف 
بنزين داشتند، اما وزارت نفت همواره با سياس��ت گذاري شيب افزايش 
مصرف بنزين را كنترل مي كرد، درست برخلاف دوره امروز كه افسار مصرف 
توسط وزارت نفت به حال خود رها شد. تفكرات ليبراليستي دولت و شخص 
وزير نفت كه معتقد بود نبايد مردم را با برنامه هاي مديريت مصرف آزار داد، 
امروز تبديل به چالشي براي كشور شده است كه امروز وزير نفت را به فرار از 
كم كاري خود سوق داده است. حالا در جديدترين اظهار نظر در خصوص 
آلودگي تهران، وزير نفت زير اظهارات گذش��ته خود زده و گفته كيفيت 
بنزين تأثيري بر آلودگي ندارد و موتورسيكلت ها بسيار آلاينده هستند. 
اين در حالي است كه شخص وزير نفت در تاريخ 2 آذر 93 در برنامه شب 
آفتابي شبكه 5 سيما به اين موضوع طور ديگري پرداخت. او در آن برنامه 
گفته بود: ما به خاطر بهبود هواي شهرها بايد بنزين را با استاندارد يورو4 
مصرف كنيم. حالا اگر كسي معتقد است بنزين يورو4 تفاوتي با يورو3 يا 

با هر بنزين غيراستانداردي ندارد، قابل فهم نيست. 
وزير نفت كه در آن برنامه كيفيت بنزين توزيعي در تهران را زير سؤال 
مي برد، در ادام��ه گفت: برخي مي گويند بنزين قبل��ي با بنزين يورو 4 
فرقي ندارد. ما خوشحال مي شويم خانم ابتكار را اين افراد قانع كنند و 
دولت اين مصوبه را بردارد و بگويند هر بنزين توليدي را براي مصرف 
به شهرهاي مختلف بفرس��تيم. زنگنه كه نوع بنزين توزيعي و كيفيت 
آن را - دوران دولت دهم - عامل آلودگي هوا مي دانست در آن برنامه 
تأكيد كرد: اگر اس��تانداردهاي بنزيني كه در دنيا تجربه ش��ده، مانند 
يورو2، يورو3، يورو4 و يورو 5 با هم هيچ فرقي نداشته و اثرات متفاوتي 
بر آلودگي نمي گذارند، پس آدم بايد مغزش اشكال داشته باشد كه كلي 
هزينه كند، بنزين گران تر بخرد يا بنزين گران تر توليد كند و با اين همه 

سرمايه گذاري هيچ اثري هم نداشته باشد، خير، حتماً اثر دارد. 
وي ادامه داد: وي با بيان اينكه ما لجبازي و سياسي كاري نداريم و بحث 
ما حرفه اي اس��ت، افزود: افرادي كه مدعي هس��تند و مي گويند بنزن و 
آروماتيك آن بنزي��ن خوب بوده، همين الان در تهران يا هر ش��هري كه 
بخواهند توزيعش مي كنيم، ببينيم چه به سر آنجا مي آيد. به فاصله پنج 
سال از آن روز، زنگنه نظر ديگري دارد و مي گويد نوع و كيفيت بنزين تأثير 
ناچيزي بر آلودگي هوا دارد، از نظر شيخ الوزرا مشكل آلودگي تهران اصلًا 
ارتباطي به بنزين ندارد و اصل مشكل ساير آلاينده ها هستند. با استاندارد 
جديدي كه زنگنه ارائه كرده است حتي اگر بنزين بي كيفيت و يورو 2 نيز در 

تهران عرضه شود، باز هم مشكل موتورسيكلت ها هستند نه بنزين!
از اين اتفاقات و چرخش هاي تاريخي زنگنه، مصاديق بسياري موجود 
است، اما در نوع خود عجيب است كه مقام عالي وزارت اصولاً و كلًا هيچ 
قصوري را نمي پذيرد و مدام ديگران را به كم كاري متهم مي كند. حتي 
اگر فردا وزارت امور خارجه را در كاهش شديد صادرات نفت ايران مقصر 

دانست، نبايد تعجب كرد.

رئي�س مجلس 
شوراي اسلامي     خبر

از اذن مق�ام معظ�م رهبري به دول�ت براي 
استفاده از 1۶ درصد از سهم صندوق توسعه 

ملي از فروش نفت خبر داد. 
به گ��زارش »مهر«، ع��ادل آذر رئي��س ديوان 
محاسبات در جلسه علني ديروز مجلس شوراي 
اسلامي و در جريان بررسي بودجه شركت هاي 
دولتي گفت: براساس قانون دولت موظف شده 
است كه در سال 9۸، 12 درصد از سهم صندوق 
توسعه ملي از فروش نفت را در حسابي فريز كند 
و در صورتي كه قصد برداشت از آن را دارد، بايد 

از مقام معظم رهبري اذن بگيرد. 
وي افزود: س��هم صندوق توسعه ملي از فروش 
نف��ت در س��ال آينده ب��ه 1۶ درص��د افزايش 

يافته است، اما دولت اين منبع را به عنوان درآمد 
خود تلقي كرده اس��ت ك��ه بايد در اين راس��تا 

بازنگري شود. 
علي لاريجاني در پاسخ به اين اظهارات رئيس 
ديوان محاس��بات گفت: دولت در اي��ن باره از 
مقام معظم رهبري اذن گرفت��ه و رهبر انقلاب 
اجازه دادند به جاي تخصيص 3۶ درصد از سهم 
فروش نفت به صندوق توسعه ملي، 20 درصد از 
آن صرفاً به صندوق توسعه ملي تخصيص يابد و 

1۶ درصد ديگر در اختيار دولت باشد. 
لاريجاني گفت: درآمد حاصل از صادرات بنزين 
و فرآورده ه��اي نفتي هم باي��د در قالب درآمد 
عمومي كش��ور در نظ��ر گرفته ش��ود و بر اين 
اساس نبايد اين درآمد ذيل درآمدهاي سازمان 

هدفمندسازي باشد.

 سهم صندوق توسعه از فروش نفت 
به روایت لاریجانی 

حدود  ۶0 ميليون 
در     گمرك كالا  دلار 

گمركات كشور رس�وب كرده است و به علل 
قانوني فعلًا امكان ترخيص آنها نيست. 

رئي��س كل گم��رک اي��ران در گفت وگ��وي 
اختصاصي ب��ا خبرگزاري صدا و س��يما گفت: 
مدت هاس��ت حدود ۶0 ميلي��ون دلار كالا در 
گمركات كشور رس��وب كرده اس��ت و به علل 

قانوني فعلًا امكان ترخيص آنها نيست. 
مهدي ميراش��رفي افزود: در كالا هاي اساسي 
تقريباً رس��وب و دپ��وي خاص��ي در گمركات 
كشور وجود ندارد، اما در كالا هاي غير اساسي 
مخصوصاً گروه چهار يعني كالا هايي كه قبل از 
ممنوعيت ثبت سفارش داشته و الان در رديف 

گروه كالاي��ي غير از يك ق��رار گرفته اند حدود 
۶0 ميليون دلار انباش��ت در گمركات كش��ور 

وجود دارد. 
وي گفت: اين كالا ها اكنون مستعد ترخيص از 
گمرک نيستند، اما اميدواريم كه پس از ايجاد 
كميته مش��ترک بين گم��رک، وزارت صنعت 
و بانك مركزي امكان ترخيص بخش��ي از اين 

كالا ها به وجود بيايد. 
ميراشرفي افزود: با توجه به اينكه در گمرک هر 
تن كالا به طور ميانگين هزار و 500 دلار در نظر 
گرفته مي شود با يك محاس��به ساده مي توان 
متوجه شد كه ۶0 ميليون دلار كالا حجم بسيار 
زيادي از كانتينر اس��ت كه اكنون در گمركات 

كشور انباشته شده است.

انباشت ۶۰ ميليون دلار كالا در گمركات كشور

سرپرس�ت وزير جه�اد كش�اورزي ب�ا بي�ان اينكه پيش�نهاد 
ح�ذف ارز 4۲00 تومان�ي ب�راي واردات برن�ج و ش�كر ارائ�ه 
ش�ده اس�ت، گف�ت: مطمئ�ن هس�تيم ك�ه ب�ا ش�كر موافقت 
مي ش�ود و درباره برنج ه�م ب�ا وزارت صمت مذاك�ره مي كنيم. 
به گزارش »فارس«، عباس كشاورز سرپرس��ت وزارت جهاد كشاورزي 
عصر ديروز در ديدار با فعالان بخش كش��اورزي در اتاق بازرگاني ايران 
گفت: پيشنهاد حذف ارز 4200 توماني از واردات برنج و شكر ارائه شده 
و مطمئن هستيم درباره شكر موافقت مي شود و درباره برنج هم رايزني 
مي كنيم. وي افزود: ما نبايد تنها به فكر توليدكننده باش��يم، بلكه بايد 
ش��رايط مصرف كننده را هم در نظر بگيريم، اگر من بپذيرم كه جزئي از 

دولت و ملت هستم نمي توانم بي تفاوت باش��م، چراكه در شرايط فعلي 
حذف ارز دولتي قيمت ها را به شدت بالا خواهد برد. كشاورز تأكيد كرد: 
در صورتي كه ارز دولتي از واردات خوراک دام و طيور حذف شود و با ارز 
دولتي وارد ش��ود قيمت مرغ به 30 هزار تومان خواهد رس��يد و اگر ارز 
دولتي از نهاده هاي توليد حذف شود قيمت جو به كيلويي 3200 تومان 
و گندم به 3500 تومان افزايش مي يابد و بايد در نظر بگيريم كه پس از 
اين افزايش قيمت نان چگونه خواهد بود و گرفتاري هاي خاص خود را به 
وجود خواهد آورد. كشاورز با اشاره به اينكه در مورد اختصاص ارز بايد با 
احتياط عمل كنيم، گفت: گوشت قرمز را كه الحمدلله مردم نمي توانند 
بخورند ما حداقل مرغ را از دست آنها نبايد بگيريم. سرپرست وزير جهاد 

كشاورزي درمورد نظر شخصي اش درباره حذف ارز گفت: در شرايط فعلي 
اعتقاد دارم كه ارز 4200 توماني بايد به كالاهاي واسطي كه در توليد نقش 
دارند، مانند خوراک دام و طيور داده شود و كالاهاي اساسي آرام آرام به 
سمت ارز نيمايي برود. وي با بيان اينكه واردات با كالاهاي نيمايي در حال 
حاضر براي چاي، گوشت، كره و حبوبات اجرا مي شود، گفت: همچنان كه 
در مورد واردات گوشت هم ديديم اختصاص ارز نيمايي به اين محصول 
اتفاقاً قيمت را در بازار كاهش داد، بنابراين ما بايد به اين س��مت برويم. 
كشاورز در بخش ديگري از صحبت هاي خود گفت: اگر بتوانيم قيمت را 
آزاد كنيم و يارانه را از بخش كشاورزي برداريم در اين حالت بسياري از 

مسائل كشاورزي را مي توانيم به بخش خصوصي واگذار كنيم. 

سرپرست وزير جهاد كشاورزي خبر داد

پيشنهاد حذف ارز 42۰۰ توماني از واردات برنج و شكر
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